
حق پخش کلافي که هر روز سردرگم تر مي شود 
آيا فدراسيون کوتاه آمده؟

صداوسيما با فدراسيون فوتبال تعامل ندارد. اين نتيجه همه آن جلساتي 
است كه مسئولان فوتبال با نمايندگان رسانه ملي برگزار كردند. صداوسيما 
روي حرف خود ايستاده و همچنان قصدي براي پرداخت حق واقعي فوتبال 
ندارد و فدراسيون نيز مثل هر سال، تهديد مي كند دوربين ها را به ورزشگاه ها 
راه نمي دهد! تهديدي كه البته دربي را شامل نمي شد.  دربي پرسپوليس 
و استقلال از تلويزيون پخش مي شود. دوربين هاي صداوسيما براي وارد 
شدن به ورزشگاه آزادي با مشكلي مواجه نمي شوند، اما در ورزشگاه هاي 
ديگر، دست رد به سينه گزارشگران تلويزيوني زده مي شود. اتفاقي كه البته 
طي سال هاي گذشته بارها ش��اهد آن بوديم كه در نهايت به كوتاه آمدن 
فدراسيون انجاميده و صداوسيما نيز بي آنكه گامي به عقب برداشته باشد 
و اندكي با فوتبال مماشات كند، بازي هايي را كه درآمدي هنگفت برايش 

دارد، پخش كرده است. 
    

آزادي مملو از جمعيت بود. همه سكوها پر شده بود، اما باز هم بسياري پشت 
درهاي بسته مانده بودند و براي تماشاي يكي از زيبا ترين و حساس ترين 
ديدارهاي نيم فصل، راه خانه هاي خود را در پيش گرفته و از طريق جعبه 
جادويي به تماشاي دربي نشستند. در آبادان اما از اين خبرها نبود. بسياري 
ترجيح دادند به جاي سكوهاي ورزشگاه تختي در خانه بازي صنعت نفت 
آبادان و داماش گيلان در مرحله يک هشتم جام حذفي فوتبال را به تماشا 
بنش��ينند. آنهايي هم كه اجازه حضور در ورزش��گاه را نداشتند، چاره اي 
جز تماشاي بازي از رس��انه ملي را نداشتند، اما در هيچ يک از شبكه هاي 
تلويزيوني خبري از بازي نفت آبادان برابر داماش گيلان نبود. دوربين ها براي 
ورود به ورزشگاه به مشكل خوردند و نتوانستند بازي را ضبط و پخش كنند. 
مشكلي كه گزارشگران بعد از دربي براي مصاحبه با سرمربيان دو تيم با آن 
مواجه شدند و نشان از جديت فدراسيون براي مقابله با لجاجت صداوسيما 

داشت، جديتي كه البته بايد ديد تا چه زماني ادامه خواهد داشت!
    

عادل فردوسي پور بعد از پايان گزارش دربي به كنار زمين مي رود تا با شفر 
و برانكو گفت وگو كند. او هنوز نمي دانست داستان از چه قرار است. شايد 
هم مي دانست، اما از جديت مسئله به طور كامل آگاه نبود كه قصد صحبت 
كردن با مربيان دو تيم سرخابي را داشت كه با ممانعت مسئولان فدراسيون 
فوتبال مواجه شد. مسئول اسپانسرينگ سازمان ليگ با حضور در كنار زمين 
اجازه نداد تا برانكو ايوانكوويچ و وينفرد شفر در مصاحبه زنده شركت كنند. 
اتفاقي كه تركاشوند، معاون اقتصادي باشگاه پرسپوليس آن را تصميم كلان 
سازمان ليگ مي خواند و سعيد فتاحي رئيس كميته مسابقات سازمان ليگ 
نيز تأييدش مي كند: »برنامه هاي تلويزيوني اجازه پخش فيلم مسابقات 
را ندارند. قانون اين اس��ت كه بايد 70 درصد حق باشگاه ها از حق پخش 
تلويزيوني تأمين شود تا الان هم اگر اقدامي انجام نداديم به احترام مردم بوده 
و به همين دليل هم اجازه پخش مستقيم بازي را داديم. با اين حال جلوي 
دوربين برنامه هاي توليدي صداوسيما را گرفتيم و سايت ها، خبرگزاري ها، 
برنامه هايي مثل نود و شب هاي فوتبالي نمي توانند فيلم بازي را پخش كنند. 
اين شرايط در همه جاي دنيا وجود دارد. در بقيه مسابقات هم اجازه ورود 

دوربين هاي برنامه هاي توليدي را نمي دهيم. «
    

به نظر مي رسد فدراس��يون س��عي دارد تا حق فوتبال را بگيرد، اما شايد 
راهي كه مي رود خيلي نتيجه بخش نباشد، وقتي پخش مستقيم بازي ها 
همچنان به قوت خود باقي اس��ت. با وجود اين س��اعاتي پس از برگزاري 
دربي مطلبي از مهدي تاج، رئيس فدراسيون تحت عنوان دلنوشته روي 
خروجي سايت فدراسيون قرار مي گيرد كه بسيار جالب است و شايد نيز 
از اس��تيصال او در خصوص گرفتن حق پخش فوتبال از صداوسيما خبر 
مي دهد: »شرايط گذشته و حال به گونه اي است كه اگر به سرعت برخي 
از مشكلات فوتبال مثل حق پخش و كپي رايت حل نشود و از اين رهگذر، 
بدهي هاي باش��گاه ها به بازيكنان پرداخت نگردد، لاج��رم فوتبال تكان 
محكمي خواهد خورد و اقبال عظيمي كه اكنون از همراهي مردم پديده 
آمده و ورزشگاه پرخاطره آزادي را به روزي چون امروز بدل كرده و صعود 
قهرمانانه پنج تيم ملي به جام هاي جهاني و پنج ستاره شدن ايران را رقم 
زده هم تضمين مناسبي براي آينده نخواهد بود و شايد مجبور شويم ليگ 
 برتر را بسيار كم رونق تر از وضع موجود ادامه دهيم. به قول استاد سخن؛

 در خانه اگر كس است، يک حرف بس است.« 

الگويي به نام لبرون جيمز
كمتر علاقه مندي به ورزش را مي توان پيدا 
كرد كه نام لبرون جيمز، ستاره بسكتبال 
NBA را نشنيده باشد. جيمز به عنوان يک 
بسكتباليست حرفه اي در حرفه اي ترين و 
بالاترين سطح بسكتبال دنيا ساعت پنج 
صبح از خواب بيدار مي شود و حتماً شب ها 
هم زود مي خوابد. او در خارج از فصل هفته اي پنج روز و در طول فصل 
هفته اي هفت روز تمرين مي كند و البته برنامه ويژه اي در خصوص 
تغذيه دارد. طبيعي است كه اين گونه مي شود كه مي شود لبرون 
جيمز بزرگ. اين برنامه و اين نوع زندگي حرفه اي بايد قابل توجه 
ورزشكاران ما باشد به خصوص برخي ها كه شب ها تا پاسي از شب 
بيدارند و گرد قليان و فضاي مجازي مي چرخند و به جرئت مي توان 

گفت كه خيلي هايشان نمي دانند پنج صبح يعني چه.

سوت پايان دربي 85 
سعيد احمديان

   فوتبال
به کام پرسپوليسي 
بود، آنه�ا با يک گل 
استقلال را شکست دادند و با هوادارانشان جشن 
گرفتند  و مانند هميشه تشويق ايسلندي شان در 
پايان بازي روي اعصاب نيمه ديگر س�کوهاي 
آزادي بود، نيمه آبي پوش ورزشگاه که حرص و 
جوش شان را سر صندلي هاي ورزشگاه و  البته با 
کردن�د!  خال�ي  داور  س�ر  فحاش�ي 
عصر پنج شنبه همه نگاه ها در ايران به ورزشگاه 
آزادي بود، ديگ جوشان فوتبال باشگاهي ايران 
كه با سوت شروع نبرد اس��تقلال و پرسپوليس 
به نقطه جوش رس��يد، مس��ابقه اي كه هرچند 
زيبايي هايي دربي هاي اروپايي را نداشت، اما پر 
بود از زد و خورد، دعوا و درگيري و ش��اخ و شانه 
كشيدن بازيكنان براي هم، البته  جو  سكوها هم 
دس��ت كمي از داخل زمين نداشت، فحاشي ها 
و پرتاب ترقه و هر چيزي به دس��ت تماشاگران 
مي رسيد، فضای ورزشگاه  را ملتهب كرده بود،  
طوري كه تلويزيون در نيمه دوم مجبور شد در 
دقايق زيادي صداي ورزشگاه را قطع كند تا الفاظ 

ركيک تماشاگران را كسي در خانه  نشنود. 
   يک بازي معمولي از نظر فني

قرمزها برنده دربي بودند و با خطاي پنالتي  روزبه 
چشمي روي علي عليپور، شماره 70 پرسپوليس 
كه اين روزها در غياب طارمي محروم، خوب گل 
مي زند تا ج��اي خالي آقاي گل پرسپوليس��ي ها 
احساس نش��ود، توپ را در خلاف جهت حركت 
حسيني جوان كه توانسته رحمتي را نيمكت نشين 
كند، وارد دروازه استقلال كرد تا اسكوبورد ورزشگاه 
در پايان بازي پيروزي يک بر صفر پرسپوليس مقابل 
استقلال را ثبت كند، آن هم در پايان مسابقه اي كه 
از نظر فني به گفته علي پروين چيزي نداشت و يک 
بازي معمولي بود. پروين دي��روز به فارس گفت: 
»هيچ كدام از 22 بازيك��ن زمين عملكرد خوبي 
نداشتند و در حد و اندازه خودشان ظاهر نشدند. اين 
بازي را آنقدر حساس و بزرگ مي كنند كه بازيكنان 

اصلاً مي ترسند به ميدان بيايند.«
  پرسپوليس با برنامه تر بود

پرسپوليس در روزي برنده دربي بود كه توانست به 
گفته كارشناسان بازي روان تر و با برنامه تري را نسبت 
به استقلال ارائه كند. قرمزها زود به گل رسيدند و 

پس از آن با كنترل بازي و استفاده از ضدحملات به 
خصوص در نيمه دوم كه استقلال براي رسيدن به 
گل مساوي، رو به جلو بازي می كرد، توانستند تنها 
گل زده خود را تا پايان بازي حفظ كنند، آن هم در 
روزي كه سيدجلال حسيني و خط دفاعي قرمزها 
نمايش بي نقصي داشتند و در نيمه دوم كه آبي ها به 
بازي مستقيم و استفاده از توپ هاي هوايي رو آورده 
بودند، توپ هاي اول از آن مدافعان پرسپوليس بود. 
البته در پرسپوليس از بازي تأثيرگذار بشار رسن و 
همچنين علي عليپور نبايد گذشت كه از چهره هاي 
برتر دربي 85 بودند. منش��ا هم نشان داد كه تشنه 
موفقيت اس��ت و مقابل اس��تقلال علاوه بر به هم 
ريختن خط دفاعي اين تيم، حتي در كارهاي دفاعي 

هم شركت مي كرد تا نمره قبولي بگيرد. 
   برانکو رکورد زد

در نبرد دو مربي خارجي ليگ در دربي 85، اين 
برانكو ايوانكوويچ بود كه پس از بازي دست هايش 
را به نشانه پيروزي مش��ت كرد و بالا برد، حالا او 
تنها مربي پرسپوليس اس��ت كه بيشترين برد را 
در دربي ه��ا در ليگ برتر براي قرمزها به دس��ت 
آورده است. او ديروز در س��تايش از بازيكنانش 

گفت: »بازيكنانمان مطمئن ش��دند كه بهترين 
هستند.« با اين حال قرارداد برانكو با پرسپوليس 
آخر فصل تمام مي شود و او تا امروز قراردادش را 
تمديد نكرده است و در صورت صعود كرواسي به 
جام جهاني، او يک پيشنهاد خوب از كشورش دارد 
كه مي تواند وسوسه كننده باشد، به خصوص كه 
برانكو مي تواند دومين جام جهاني اش را به عنوان 
سرمربي تجربه كند. او ديروز هم در پاسخ به ماندن 
در ايران، جواب نامشخص و دوپهلويي داد و عنوان 
كرد:  »همه گزينه ها برايش باز است.« پاسخي كه 
مي تواند سرخوش��ي هواداران پرسپوليس را 24 

ساعت پس از پيروزي در دربي كمتر كند!
   به يک مهاجم گلزن نيازمنديم!

در آن سو نمايش استقلال برخلاف بازي قبلي اين 
تيم مقابل نساجي راضي كننده نبود، در بازي اين 
تيم در دقايقي كه براي جبران گل خورده تلاش 
مي كرد، كمتر خبر از برنامه اي مش��خص براي 
گلزني بود و نوعي بي نظمي ديده مي شد تا آنها 
نتوانند به رغم برتري محسوسي كه در نيمه دوم 
داشتند به گل برسند. در دربي 85 و مانند تمام 
بازي هاي استقلال مش��كل نداشتن يک گلزن 
ششدانگ در پيشاني خط حمله آبي ها محسوس 
بود، نكته اي كه سبب شد تا آبي پوشان پايتخت 
به رغم موقعيت هاي خطرناكي كه به خصوص در 
چند صحنه جابر انصاري به دست آورد، نتوانند 
به گل برسند. آنها در 10 بازي تنها چهار گل به 
ثمر رسانده اند، آماري نااميدكننده كه باعث شد 
تا جاي خالي مهاجمي چارچوب شناس بيشتر از 

قبل در اين تيم احساس شود. 
   شفر بازنده در اولين دربي

پيرمرد آلمان��ي بازنده اولين درب��ي روي نيمكت 
استقلال بود. او در طول 90 دقيقه كنار زمين حرص 
و جوش مي خورد و با سوت زدن صحنه هاي اكتيوي 
را در قاب دوربين عكاسان ثبت كرد، حركاتي كه 
نتيجه اي دربرنداشت و البته با انتقاد حسن روشن، 
پيشكسوت استقلال هم همراه شد. روشن ديروز به 
تسنيم گفت: »متأسفم براي شفر كه اين همه ادا 
و اطوار از خودش درمي آورد. بگوويچ هم در زمان 
حضور در پرسپوليس با بوسيدن شال و تكان دادن 
آن مردم را گول مي  زد و حالا شفر نيز در حال تكرار 
كارهاي او است.« با اين حال شفر آلماني از نمايش 
بازيكنانش در دربي راضي است و در نشست خبري 
پس از بازي گفت كه تفاوت استقلال و پرسپوليس 
تنها در يک پنالتي بود. البته او ديروز با بيان اينكه 
»جادوگر نيستم كه تيمم به يكباره متحول شود« از 

هواداران استقلال خواست صبر داشته باشند. 

اين بازی گل سرسبد فرهنگ فوتبال نيست!
رويارويي پرسپوليس و استقلال نه تنها در كشورمان بلكه در قاره كهن نيز 
از اهميت بالايي برخوردار است تا جايي كه اخبار اين بازي بازتاب زيادي 
در رس��انه هاي داخلي و خارجي دارد. با اين حال در دربي تهران آنقدر 
حاشيه، نكات منفي و خلأهاي فرهنگي به چشم مي خورد كه بايد اميدوار 
بود كه خارجي ها تنها نتيجه بازي را پوشش داده باشند، چراكه در اين 

صورت فرهنگ فوتبال و حتي جامعه مان زير سؤال مي رود. 
هياهوي دربي از هفته ها قبل شروع مي شود، چند روز مانده به روز بازي 
بيشتر و در روز مسابقه به بالاترين حد ممكن مي رسد. جدا از بحث هاي 
فني، اينكه پيروزي حق كدام تيم بود و س��وت هاي داور تا چه اندازه روي 
بازي تأثير گذاش��ت، از بي اخلاقي هايي كه روي سكوها رخ مي دهد و به 
داخل زمين هم كشيده مي ش��ود نمي توان به سادگي گذشت. به خاطر 
همين بي اخلاقي هاس��ت كه به هيچ وجه نمي توان دربي را گل سرسبد 
فوتبال ايران ناميد. اين دو تيم در يک فصل فوتبالي حداقل دو بار به مصاف 
هم مي روند و دو بار هم بي فرهنگي ها حول و حوش اين ديدار حس��اس 
منعكس مي شود. چالش هايي كه روز پنج شنبه در آزادي به تصوير كشيده 
شد و عكس ها و فيلم هاي آن در رسانه ها و شبكه هاي اجتماعي دست به 
دست مي شود، واقعيت هايي  هس��تند كه سال هاست بر فوتبال ما حاكم 
اس��ت، اما هيچ مقام مس��ئولي در جهت برطرف كردن آنها قدمي جدي 
برنداشته است. از طرفي هواداران دو تيم نيز وقتي تحت تأثير جو ورزشگاه 
قرار مي گيرند همسو با جريان حاكم ركيک ترين الفاظ را نثار تيم رقيب و 
البته داور مسابقه مي كنند. اوضاع زماني بغرنج تر مي شود كه يكي از دو تيم 
گلي دريافت مي كند، آن وقت است كه بايد منتظر شنيدن بدترين شعارها 
و فحاشي ها بود تا جايي كه مسئولان پخش مستقيم تلويزيوني راهي جز 
قطع كردن صداي ورزشگاه ندارند. در حقيقت اين كار تنها راه حل جدي 
است كه تاكنون براي حل مشكل فحاشي ها در استاديوم هاي ورزشي انجام 
شده است. با اينكه مديران تيم ها بر فرهنگي بودن باشگاهشان تأكيد دارند 
و در فدراسيون فوتبال نيز هميش��ه دم از فعاليت هاي فرهنگي و ترويج 
اخلاق مداري زده  مي شود، اما عملاً هيچ كاري براي حل معضلات فرهنگي 
روي سكوها انجام نشده است! متأسفانه فحاشي هاي پياپي تنها نكته منفي 
دربي 85 نبود؛ پرتاب اشيا، پرتاب نارنجک، كندن صندلي ها و صدمه زدن 
به برخي بازيكنان و عكاسان حاد بودن شرايط موجود را تأييد مي كند. اگر 
بخواهيم با نگاهي بي طرف و منصفانه به قضيه بنگريم، بايد اعتراف كنيم 
كه اتفاقات رخ داده در آزادي همه ساله در دربي تكرار مي شود. هر بار پس 
از مصاف سرخابي ها رسانه ها رفتار تماشاگرنماها را كه تعدادشان بسيار 
زياد است به تصوير مي كشند به اين اميد كه دست اندركاران فوتبال كشور 
با برنامه ريزي ويژه و كمک گرفتن از نهادهاي فرهنگي و اجتماعي به فكر 
كاهش حواشي بيفتند، ولي تا به امروز نه مسئولان كاري انجام داده اند و نه 
تهديدها و جريمه هاي كميته انضباطي تأثيري داشته است. از سوي ديگر 
اينكه از اين دست رفتارها كم و زياد در ساير بازي ها نيز به چشم مي خورد، اما 
بدون شک حواشي دربي بازتاب بسيار گسترده تري در سطح ايران و جهان 
دارد. با اينكه مصاف پرسپوليس و استقلال را دربي آسيا هم مي نامند، ولي 
در حقيقت واكنش هواداران به اتفاقات درون زمين روز به روز بدتر از گذشته 
مي شود. در گيرودار حواشي اين بازي هنوز بسياري خود را مسئول رفتار 
تماشاگران تيم شان نمي دانند و معلوم نيست متولي اين همه بي فرهنگي 
كيست! اگرچه قضاوت داور مسابقه با اشتباهاتي همراه شد و كارت هاي 
پياپي او بازي را تحت تأثير قرار داد، اما باز هم نمي توان پذيرفت كه هزاران 
تماشاگر در يک نيمه بازي، او را با الفاظ ركيک مجازات كنند. دم از فرهنگ 
مي زنيم، اما در بازي كه ورزشگاه آزادي مملو از جمعيت می شود رفتارهاي 
كاملًا ضدفرهنگي به چش��م مي خورد. در عصر ارتباطات مطمئن باشيد 
اينگونه رفتارها از چشم مردم ساير كشورها دور نمي ماند و آن موقع است كه 
بايد منتظر قضاوت هاي خارجي ها عليه فرهنگ مان باشيم. دربي تهران تمام 
شد و بداخلاقي ها و حاشيه هاي ريز و درشت آن دوباره به دست فراموشي 

سپرده مي شود، لطفاً به فكر بازي برگشت و بازي هاي آتي باشيد.

پيروزي و صعود نفسگير تراکتور در جام حذفي
مرحله يک هش��تم نهايی جام حذفی با برگزاری ش��ش بازی آغاز شد. 
 تراكتورسازان در تبريز 5 بر 2 از سد فجرسپاس��ي گذشت، ايرانجوان 
2 بر يک گل ابريش��م تهران را برد و صنعت نفت نيز در آبادان با همين 
نتيجه داماش را از پيش رو برداش��ت. همچنين مل��وان، خونه به خونه 
و گس��ترش فولاد همه به ترتيب با برتری مقابل استقلال خوزستان، 

سياه جامگان و اكسين البرز راهی يک چهارم نهايی شدند.
------------------------------------------------------------

تثبيت صدرنشيني پتروشيمي در ليگ بسکتبال
هفته چهارم ليگ برتر بس��كتبال با برت��ري تمام مدعيان هم��راه بود. 
حساس ترين بازي اين هفته را دانشگاه آزاد و پتروشيمي برگزار كردند، 
ديداري كه در نهايت تيم جنوبي در تهران دانشگاه آزاد را با حساب 88 بر 69 
از پيش رو برداشت. تيم مهران حاتمي حالا با هشت امتياز صدرنشيني اش 
را تثبيت كرده است. شهرداري تبريز كه در اين فصل عملكرد خوبي داشته 
در يک بازي خارج از خانه مقابل پدافند رعد خوزستان 93 بر 46 به برتري 
رسيد. يس آل گرگان در خانه 72 بر 89 به مهرام باخت و پالايش نفت نيز 

در آبادان 80 بر 71 نيروي زميني را مغلوب كرد. 
------------------------------------------------------------

بانک سرمايه و شهرداري بدون شکست باقي ماندند
در پايان هفته چهارم ليگ برتر واليبال بانک سرمايه با شكست خاتم اردكان 
صدرنشين باقي ماند. نبرد سايپا و پيكان، 3 بر 2 به سود سايپا تمام شد. اين 
اولين برد تيم پيمان اكبري در اين فصل از رقابت ها بود. شهرداري اروميه 
در حالي كه ميزبان پدافند رعد كاشان بود 3 بر صفر اين تيم را شكست داد 
تا تيم كاشان همچنان قعرنشين بلامنازع ليگ باقي بماند. شمس تهران 
در خانه 3 بر 2 نتيجه را به شهرداري تبريز واگذار كرد تا تبريزي ها كماكان 
بدون باخت به كارشان ادامه دهند. در ساير بازي ها كاله 3 بر يک به سارويه 
ساري باخت، بانک س��رمايه در يزد 3 بر صفر خاتم اين شهر را از پيش رو 

برداشت و شهرداري ورامين هم 3 بر صفر هاوش گنبد را برد.

حق پخش، فوتبال را زنده مي کند
صداوسيما سال هاست بازي هاي فوتبال 
را بدون پرداخت ريالي از حق باش��گاه ها 
پخش ك��رده و حالا نمي خواه��د زير بار 
چيزي برود كه خ��ود ني��ز مي داند حق 
فوتب��ال اس��ت. راه ن��دادن دوربين ها به 
ورزش��گاه ها نيز نمي تواند تأثير چنداني 
داشته باشد وقتي بازي هاي مهمي چون 
دربي پخش مي شود، اما از ورود دوربين به 
ورزشگاه هايي چون تختي آبادان ممانعت 
مي شود. حق پخش اصلي ترين منبع درآمد باشگاه هاست. نمي گوييم 
به اندازه بارسلونا يا منچستر بابت پخش بازي ها پول بدهند، اما حداقل 
حقي را كه باي��د، پرداخت كنند. اين پول مي تواند مش��كل بدهي ها را 
حل كند، باش��گاه هاي اروپايي نه فقط زيان آور نيستند كه سودآور هم 
هستند، چون با اين حق پخش، بهترين بازيكنان را مي خرند، بازي ها 
بهتر و جذاب تر دنبال مي شود، اسپانسرهاي بهتري به ميان مي آيند و اين 
چرخه سودآوري را در پي دارد. اينجا هم مي تواند اينطور باشد. مجلس 
وقتي قانون تصويب مي كند كه باشگاه ها از دولت پول نگيرند، مي تواند در 
كنار اين قانون خوب منع كننده، قانوني هم براي پرداخت حق باشگاه ها 
تصويب كند. نمي ش��ود كه اينجا قانون وضع كند و آنجا بشنود كه اين 
قضيه به شما ارتباطي ندارد. البته به فدراسيون هم نمي توان خيلي خرده 
گرفت. ممكن است رئيس فدراسيون در پي پافشاري و اصرار بيشتر و 
ممانعت جدي از عدم ورود دوربين ها به ورزشگاه ها بركنار شود و كسي 
جاي او بنشيند كه مماشات  كند. صداوسيما داستان خود را دارد، شايد 
بگويند تلويزيون خواستگاه مهمي است كه جامعه را متحد مي كند، اما 
واقعيت اين است كه براي خواس��ته بحق بايد پافشاري و ريسک كرد، 
البته اگر به آن ايمان داشته باشيم. ضمن اينكه صداوسيما بي رقيب و اين 
اصلي ترين مشكل است. اگر شركت يا شبكه اي بازي ها را مي خريد و بابت 
آن پول مي داد، آن وقت صداوسيما رفتارش با فوتبال به گونه اي ديگر 
بود، اما الان مي گويد چرا بابت بازي هايي كه سال ها مفت پخش كردم، 
امروز 5 درصد بپردازم و هر سال روي آن برود و به 95 درصد پرداختي به 
فوتبال برسد و از حق خودم كاسته شود. با اين حال بايد با رايزني و لابي 

حق طبيعي فوتبال را گرفت تا مشكلات عديده  حل شود.
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24 ساعت پست تنبيه کشتي  نگرفتن
عليرضا كريمي، كشتي گير ملي پوش رده 
اميد، دارنده مدال برن��ز جهان و دو طلاي 
آسيا هيچ وقت تصورش را هم نمي كرد كه 
به خاطر يک كشتي نگرفته، مجبور باشد 24 
ساعت به صورت دو ساعت پست، دو ساعت 
استراحت در پادگان بماند. كريمي كه قاعدتاً 
بايد در محل تمرين و اردوي تيم ملي حاضر مي شد با شكايت تيم بيمه 
رازي از حضور در تركيب تيم پايپ كاشان مقابل اين تيم محروم شد تا 
هم كاشاني ها بازي نهايي را به بيمه رازي واگذار كنند و هم كريمي با 
جريمه اي سنگين روبه  رو شود. شنيده ها حاكي از آن است كه مسئولان 
رده خدمتي كريمي به اين تصور كه او از روي عمد براي تيم كاشاني 
در فينال ليگ كشتي نگرفته، اين جريمه را براي او در نظر گرفته اند، 

جريمه اي كه او را از حضور در اردوي تيم ملي محروم كرد.

باخت به اسپانيا انگيزه مان را بيشتر کرد
نوجوانان فوتبال ايران با ارائه بازي هاي 
دلچس��ب و پيروزي هاي خوب در جام 
جهاني هند چش��م هاي دنيا را به خود 
معطوف كردند. طاها ش��ريعتي يكي از 
اين نوجوانان بود كه ب��ا بازي تأثيرگذار 
خود در تيم سهم به سزايي در كسب اين 
پيروزي ها داشت. او در خصوص بازي آخر مقابل اسپانيا مي گويد: 
»بعد از باخت به اس��پانيا انگيزه ما براي موفقيت در رده جوانان 
بيشتر شد. ما در اين مس��ابقات فهميديم كه مي  توانيم تيم هاي 
بزرگ را شكس��ت دهيم. اين نكته خيلي بزرگي بود. به احتمال 
صددرصد در جام جهاني 2022 پنج نفر از بازيكنان آلمان در تيم 
بزرگسالانشان بازي مي كنند. فدراس��يون بايد به فكر ما باشد و 

نبايد اين اجازه را بدهد كه تيم فعلي از  دست برود.« 

دنيا حيدري

ابهام در آينده همکاري سرمربي 
خارجي روئينگ

قايقراني ايران در دو بخش روئينگ بعد از 
حامد قهرمانی

   قایقرانی
حضور جيوگانيک سرمربي رومانيايي اين 
رشته رش��د قابل توجهي داشت تا آنجا كه 
بانوان و مردان پاروزن ايران در مسابقات قهرماني آسيا عملكرد فوق العاده اي 
از خود نش��ان دادند، آنقدر كه همه خود را آماده درخشش در رقابت هاي 
آسيايي 2018 كرده بودند، اما رفتن ناگهاني سرمربي تيم ملي باعث شد تا 
تمام اين رؤياها نقش بر آب شود. طي روزهاي گذشته بسياري از قهرمانان 
اين رشته از جمله مهسا جاور، مسعود محمدي و مجتبي شجاعي به اين 
مسئله واكنش نشان دادند و خواستار حضور مجدد اين مربي در ايران شدند. 
اين قايقرانان عن��وان كردند كه با وجود اين مرب��ي، قايقراني مي تواند در 
بازي هاي آسيايي حرف هاي زيادي براي گفتن داشته باشد و حتي اميد 
كس��ب هفت مدال ارزش��مند در مس��ابقات آس��يايي 2018 جاكارتا با 
س��رمربيگري او وجود دارد. با اين حال عليرضا اميني، رئيس فدراسيون 
قايقراني در صحبت هايي تأمل برانگيز در خصوص رفتن جيوگانيک مي گويد: 
»او مربي فوق العاده اي اس��ت، اما همه چيز مسائل فني نيست، يكسري 
مسائل ديگر هم براي ما مهم است و بايد رعايت شود. ما جلسه اي با سرمربي 
تيم داشتيم و خواستيم كه تنها در بخش مردان فعاليت كند. بعد از اين 
جلسه او درخواست مرخصي 14 روزه كرد و ما 
با اين درخواست موافقت كرديم. ما تصميم 
خود را به او اعلام كرديم و حالا منتظر اين 
هستيم تا او روي پيش��نهاد ما فكر كند و 
پاسخ بدهد، ولي آنچه مهم است اينكه او بايد 
مسائل مدنظر ما را رعايت كند.« حالا و با 
توج��ه ب��ه صحبت ه��اي اميني و 
حمايت هاي ورزشكاران از سرمربي 
خارجي همه چشم به نظر وزارت 
ورزش در اين خصوص دارند تا 
حرف آخر را درب��اره حضور 

دوباره اين سرمربي بزند. 

شيوا نوروزي

تمجيد لاليگايي از دختر هنرمند ايراني
فاطمه حمامي نصرآبادي، همان دختري اس��ت ك��ه به رغم معلوليت 
تصاوير بازيكنان مطرح جهان را به زيبايي به تصوير مي كش��د. بانوي 
نقاش معلوليتي 85 درصدي دارد، اما با اين حال هرگز دست از تلاش 
نكش��يده و مثل خيلي هاي ديگر ثابت كرده ك��ه معلوليت محدوديت 
نيست. پس از آنكه فاطمه چهره كريس رونالدو، ليونل مسي و گريزمان 
را با پا به تصوير كشيد، نقاشي هاي او به شهرت جهاني رسيد تا جايي كه 
اكانت لاليگا در توئيتي به تمجيد از بانوي هنرمند ايران پرداخت: »فاطمه 
حمامي ثابت كرده كه با استعداد، شجاعت و عزم، شما تقريباً مي توانيد بر 

هر مانعي غلبه كنيد. ممنون فاطمه.«

در غوغ��اي 
فریدون حسن

   وزنه برداری
دربي پايتخت، 
وزنه برداري با 
ستارگان مدال آور المپيکي و جهاني اش حال 
و هواي ديگري داشت. رکوردگيري تيم ملي 
در حالي برپا ش�د که بزرگان وزنه برداري و 
مدعيان پوشيدن پيراهن تيم ملي همه آماده 
بودند و اين کار انتخاب را براي سرمربي تيم 
ملي سخت مي کرد. البته اين رکوردگيري 
هم مث�ل تمرينات يک غايب هميش�گي 
داشت، کيانوش رستمي که به رغم غيبت، 
نامش در ليس�ت نهاي�ي ديده مي ش�ود.

س��هراب مرادي، وزنه بردار طلايي المپيک 
در دسته 94 كيلوگرم كولاك كرد. سهراب 
به ط��ور غيررس��مي دو كيلوگ��رم ركورد 
يک ضرب جهان را شكست. او 190 كيلوگرم 
را به راحتي بالاي سر برد و حالا بايد منتظر 

شگفتي س��ازي اش در رقابت هاي جهاني 
امريكا باش��يم، چيزي كه قولش را پيش از 
اين داده بود، اما در سنگين وزن دو وزنه بردار 
قدرتمند اي��ران رقابتي نزدي��ک را با هم به 
نمايش گذاشتند. سعيدعلي حسيني و بهداد 
سليمي هر دو بازگشتي پرقدرت داشتند. 
اولي بعد از هشت سال محروميت و دومي بعد 
از سپري كردن مصدوميتي سخت، هر دو هم 
اميدواركننده ظاهر شدند تا تشويق حاضران 
در سالن را همراه داش��ته باشند. حسيني 
بعد از پاي��ان ركوردگيري گف��ت: »امروز 
شرايطم خوب بود. اميدوارم همين شرايط 
را در رقابت هاي امريكا هم داشته باشم. من و 
بهداد در تلاشيم تا براي ايران افتخارآفريني 
كنيم و ه��ر دو براي كس��ب بهترين مدال 
تلاش خواهيم كرد.« س��ليمي هم با اشاره 
به پشت س��ر گذاش��تن دوران مصدوميت 

گفت: »پيشرفت خوبي داشتم، اميدوارم در 
پنج هفته باقيمانده تا آغاز مسابقات جهاني 
همين روند را طي كن��م و وزنه هاي خوبي 
بزنم. البته وزنه برداران قدري چون حسيني 
و تالاخادزه پيش رويم هستند.« بعد از پايان 
ركوردگيري وزنه برداران، تركيب نهايي تيم 
ملي براي حضور در مسابقات جهاني امريكا 
اعلام ش��د. بر اين اساس كيانوش رستمي، 
علي ميري، سهراب مرادي، ايوب موسوي، 
عليرضا سليماني، علي  هاشمي، سعيدعلي 
حسيني و بهداد سليمي هش��ت وزنه بردار 
اعزامي ايران به مس��ابقات جهاني هستند. 
محسن بيرانوند، س��رمربي تيم ملي بعد از 
اعلام ليس��ت نهايي تيم با اش��اره به دلايل 
غيبت رستمي گفت: »طبق هماهنگي هاي 
انجام شده رستمي وزنه هاي سنگين خود 
را در تمرينات زده اس��ت، در اردويي هم كه 
در كنار ما حضور داش��ت، خيلي خوب بود. 
حالا شرايط طوري بود كه در ركوردگيري 
وزنه نزد.«  س��رمربي تيم ملي در خصوص 
محروميت و غيبت 9 كش��ور در مسابقات 
قهرماني جهان هم گف��ت: »واقعاً ناراحتم. 
شايد برخي بگويند اين فرصت است، چراكه 
چنين اتفاقاتي باعث مي شود احتمال حذف 
وزنه برداري از المپيک بيشتر شود. اين مسئله 
تهديدي براي وزنه برداري دنياست. اميدوارم 
تمام وزنه برداران در يک فضاي پاك و سالم با 
هم رقابت كنند.  ملي پوشان ما بايد ركورهاي 
خوبي ثبت كنند و بهترين نتيجه را بگيرند.«

 اعلام ليست نهايي وزنه برداري 
با درخشش مرادي، حسيني و سليمي

دربي با طعم برد، ناسزا و سوت های شفر!
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